

Frances Andrews, Fragments as History. Magdalen College Oxford MS Lat. 143 and the Origin Stories of the Augustinian Hermit Friars

Abstract: This paper begins with a close examination of the manuscript books and copying practices of a fifteenth-century cleric in Winchester diocese, William de Lacuna (died c. 1474), whose books were early accessions to the library of Magdalen College Oxford. It details a group of historical annals Lacuna included, arguing first that one of these, a *Speculum institutionis ordinum et officiorum ecclesie*, otherwise extant in multiple witnesses from continental Europe (transcribed in the appendix), documents both a shared interest in the alleged early origins and priority of the order of the Augustinian Hermit Friars and the efficacy of annalistic fragments in promoting their version of history. This *Speculum* owes much to Franciscan and Augustinian texts produced in fourteenth-century Erfurt, where Henry of Friemar and other chroniclers of the Augustinian hermit order had worked. The other key text Lacuna copied in this group of annals is then shown to be a condensed version of Friemar's treatise on the origins of his order, previously unrecognized evidence for the reception of Friemar's work. The paper ends by considering the reasons for copying these texts in Winchester in the later fifteenth century.

Abstract: Geschichte in Fragmenten. Magdalen College Oxford MS Lat. 143 und die Entstehungsgeschichten der Augustiner Eremiten

Der Beitrag beginnt mit einer detaillierten Untersuchung der Handschriften und der Methoden des Kopierens des Wilhelm de Lacuna (gest. ca. 1474), eines Klerikers der Diözese Winchester, dessen Bücher zu den frühen Erwerbungen des Magdalen College in Oxford gehören. Im einzelnen werden einige Annalenwerke besprochen, die Lacuna übernahm. Das erste davon, ein am Kontinent in vielen Textzeugen überliefertes *Speculum institutionis ordinum et officiorum ecclesie*, das in Anhang wiedergegeben wird, zeigt sowohl ein gemeinsames Interesse am vorgeblichen Ursprung und höheren Alter des Augustiner Eremiten als auch die Nutzung annalistischer Auszüge, deren Version der Geschichte zu verbreiten. Das *Speculum* stützt sich stark auf franziskanische und augustininische Texte des 14. Jahrhunderts aus Erfurt, wo Heinrich von Friemar und andere Historographen der Augustiner Eremiten gearbeitet hatten. Ein zweiter zentraler Text, den Lacuna mit der Annalengruppe kopierte, erweist sich als komprimierte Fassung von Heinrichs Traktat über die Anfänge seines Ordens und damit als bisher unerkannter Beleg für die Rezeption von dessen Werk. Abschließend

werden die Gründe für die Kopierung dieser Schriften in Winchester im späten 15. Jahrhundert erwogen.

Keywords: Augustinian Hermit Friars – Annals – *Speculum Institutionis ordinum* – Henry of Friemar – Winchester – Magdalen College Oxford – copying practices – textual circulation – dispute – origins and approval of religious orders.

Schlagworte: Augustiner Eremiten – Annalen – *Speculum Institutionis ordinum* – Heinrich von Friemar – Winchester – Magdalen College Oxford – Kopierpraktiken – Textverbreitung – Kontroversen – Ursprung und Anerkennung kirchlicher Orden